
EXTRACTE ACTA SESSIÓ ORDINÀRIA DEL CONSELL DE PARTICIPACIÓ 

CIUTADANA DEL DIA 23 DE NOVEMBRE DE 2017 

 

1. APROVACIÓ DE L'ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA ANTERIOR DE 29 

DE JUNY DE 2017 

Es dona compte de l'acta de la sessió anterior ordinària celebrada el dia 29 de juny de 

2017 i s’aprova per unanimitat de tots els membres presents.  

 

2. DACIÓ DE COMPTE DE L'ESTAT DE DESENVOLUPAMENT DEL 

PROJECTE EDUCADOR LOCALS JUVENILS DE L'ASSOCIACIÓ 

PROJECTE MOLTES-DONES ALS CENTRES EDUCATIUS DE VILA-REAL 

 

S'explica que, després d’haver-se traslladat als centres educatius el projecte per a educar 

als locals juvenils i penyes o associacions de joves, ha sigut ben rebut pels equips 

directius, amb un percentatge d'acceptació molt alt, l'única dificultat que s'ha trobat és la 

introducció en la programació de l'aula per haver-hi ja moltes activitats; tot i això, des 

dels òrgans educatius han vist la necessitat d'afegir al currículum matèries relacionades 

amb la ciutadania i l'organització de locals juvenils per ser un problema real i actual. La 

participació previsible superarà el miler d'alumnes que continuaran els anys següents i 

es recorda que el curs té una duració de tres anys: el primer, d'iniciació; el segon, 

d'assimilació dels coneixements, i el tercer, una pràctica d'associacionisme i locals 

juvenils. 

Finalment, es detallen els centres que volen participar-hi i s’explica que en els altres es 

farà un taller d'un dia per a pares, mares i alumnes de conscienciació i s’agraeix la 

col·laboració de tots els que s'hi han implicat i particularment els membres del Consell 

de Participació Ciutadana.  

 

3. PROPOSTA DE L'ORQUESTRA DE POLS I PUA FRANCESC TÀRREGA 

PER A INCORPORAR UN LÍMIT DE DECIBELS RESPECTE DEL SOROLL 

EN LA NORMATIVA MUNICIPAL 

 

S'explica que en les últimes festes molts veïns han telefonat per a protestar pel soroll de 

les penyes i la contestació ha sigut que no hi ha en la normativa municipal cap límit de 

decibels. Encara que hi ha normativa autonòmica, europea, etc., a Vila-real no s'aplica i 

quan algú telefona per a queixar-se, es contesta que no hi ha normativa, per la qual cosa 

es demana que, si no s'apliquen les normatives autonòmiques, nacional i europea 

respecte al soroll, s'incorpore un límit en la normativa municipal o s'apliquen les 

existents perquè en les pròximes festes no es donen de nou les molèsties nocturnes pel 

soroll. 

 

Consultada la proposta amb la Policia, aquesta mostra i explica les pautes que s'apliquen 

sobre la base de la normativa estatal i autonòmica, la Llei 37/2003, de 17 de novembre, 

del soroll, i la Llei 7/2002, de 3 de desembre, de la Generalitat Valenciana, de protecció 

contra la contaminació acústica. En festes, els aparells que produeixen soroll han de 

deixar de funcionar a les 4.30 h els divendres, els dissabtes i la nit de la xulla, i a les 2 h, 

la resta de dies; en període normal, han de deixar de funcionar a la una de la matinada 

els divendres, els dissabtes i el dia anterior a festius, i a les 22.30 h, la resta de dies.  

 

Es comprén que els sorolls poden ser molt molestos en festes i que si una discomòbil no 

acaba en l'horari permés s'ha d'avisar la Policia perquè hi vaja i realitze un mesurament 

amb sonòmetre, però hi ha problemàtica amb l'aplicació de les taules del decret per 

haver-hi zones diverses amb diferents nivells de sorolls segons els usos i activitats 

(comercial, etc.). 

 



Les xifres que estipula la llei no es poden canviar i tampoc es pot denunciar quan hi haja 

persones que només estan reunides i parlant, però sí quan hi trauen begudes; per això es 

planteja una proposta de revisió de l'Ordenança de convivència ciutadana per a 

introduir-hi la taula de mesuraments que podria incloure també el soroll per realització 

d'obres i que es continue telefonant a la Policia quan molesten. 

 

Se sotmet a votació aquesta proposta i s'acorda, per unanimitat, que es faça aquest canvi 

que es proposa en l'Ordenança de convivència ciutadana. 

 

Es pregunta si en revisar l'ordenança amb la proposta es poden canviar les categories 

que s'apliquen i es respon que no, que només es copia el que estipula la llei, però que el 

que sí que es pot fer és que siga més coneguda la norma per la ciutadania. 

 

Es pregunta si la proposta serà per a la nit o per al dia i es respon que per a tot: nit, dia, 

festes i no festes, i se suggereix habilitar durant les festes un recinte fora de la ciutat 

perquè les festes no siguen un problema per a malalts i per a les persones que treballen. 

 

4. PROPOSTA DE L'ORQUESTRA DE POLS I PUA FRANCESC TÀRREGA 

SOBRE EL RECORREGUT DE L’AMPLIACIÓ DEL CARRIL BICI A VILA-

REAL 

 

S’explica que després de llegir en els periòdics locals que es pretén fer una ampliació 

del carril bici, tenint en compte el recorregut que s’hi indica, l'ampliació passa per dos 

parcs i per un col·legi, i després de consultar el mapa es considera que seria més fàcil 

portar-lo pel carrr del Cordó o pel carrer de l’Ambaixador Mascarell i eixir per Correos 

a l'avinguda d’Alemanya. 

 

S'explica que fa poc es va publicar en el BOP la renúncia a la licitació d'aquesta 

proposta per haver-hi una nova normativa europea sobre vies verdes amb bicicletes per 

tot arreu, col·legis… 

 

Es vol fer una ciutat sostenible, més verda i ecològica, i els tècnics han comentat que es 

pot passar per escrit el suggeriment o es pot parlar directament amb ells per a recollir-lo 

perquè no és difícil, i es pot concretar exactament on es vol, o es diu i s'intentarà 

concertar una reunió amb els tècnics i s'anima a qui vulga participar en l'estudi del traçat 

que es passarà després als tècnics. 

 

S'indica que la ruta de l'aigua, antic carril bici, es continua utilitzant igual i no és 

suficient amb l'anul·lació perquè la gent va igualment, encara que no siga carril bici, i 

l’utilitza com si ho fora. 

 

Es respon que és el nou el que està parat però es pren nota del que s'indica, es tindrà en 

compte i es mirarà. 

 

5. PROPOSTA DE L'ORQUESTRA DE POLS I PUA FRANCESC TÀRREGA 

PER A MILLORAR LA IL·LUMINACIÓ I PER A DOTAR DE CÀMERES ELS 

CARRERONS DE VILA-REAL PER A EVITAR ACTES INCÍVICS 

 

S’explica que hi ha carrerons a Vila-real, per exemple el c/ Zalón i altres per la plaça de 

l'Ajuntament, que són utilitzats com a urinari públic i altres usos amb defecacions, 

preservatius, etc., i que se’n podria millorar la il·luminació i dotar-los de càmeres per a 

evitar tant d'incivisme. 

 



S'exposa que s’està completament d'acord amb això i que s'ha comentat amb el regidor 

de Serveis Públics la possibilitat d’il·luminar més els carrerons perquè de nit tinguen 

més llum amb estètica, però el problema és posar-hi càmeres, ja que és il·legal perquè 

no poden ser per a gravar la ciutadania, ja que està prohibit per la Constitució, pel dret a 

la intimitat, i, si n’hi ha, són per al trànsit i que si es veu alguna cosa en aquestes el 

problema és què es fa, per la qual cosa sí que s’hi poden posar llums, però càmeres, no. 

 

S'està d'acord amb la idea de fer campanyes contra l'incivisme, que s’augmente la neteja 

i que es faça més control. També s'estudiarà posar banys en parcs i subscriure acords 

amb cafeteries i comerços perquè es puguen utilitzar els seus banys i facilitar aquest 

servei a la ciutadania.  

 

S'exposa que l'incivisme és generalitzat i no sols en els carrerons, al carrer de 

l’Assumpció, que és ample, també ho fan. En festes es van plantar arbres i es van 

arrancar tots menys tres; es van tornar a plantar i de nou en les festes següents es van 

arrancar una altra vegada. Es considera important que els adolescents sàpien que la 

brutícia que deixen i tot el que fan per allí són actes incívics i que no han de fer-ho. 

 

Es manifesta que tots els joves no són iguals, però es dona aquesta incomoditat en 

alguns casos puntuals. S'estudiaran aquests projectes i campanyes i també la possibilitat 

de fer campanyes entre tots des de les associacions de veïns. 

 

S'exposa que es troba a faltar que per part de la Policia Local es vaja més a peu pels 

barris i es pregunta que si encara existeix com abans la Policia de Barri.  

 

S’acorda que es transmetrà el que s’ha plantejat i es manifesta estar completament 

d'acord que abans la policia es passejava a peu i era una figura més accessible i 

pròxima.  

 

6. PROPOSTA DE L'ASSOCIACIÓ D'AGRICULTORS ECOLÒGICS DE LA 

COMUNITAT VALENCIANA D'AMPLIACIÓ I MILLORES DEL PARC DE 

LA CAL·LISTÈNIA A LA ZONA D’ALAPLANA 

 

S'explica la proposta sobre el parc de la cal·listènia en la qual se sol·licita ampliar la 

zona amb més aparells per a fer esport ja que actualment són escassos per a l'activitat 

que s’hi realitza per estar en auge, a més del fet que n’han furtat alguns, com és el cas 

de les barres. També es demana protegir el sòl en cas de caigudes perquè no està en 

condicions adequades i es necessita protecció perquè moltes persones usuàries hi cauen 

i també cal eliminar les males herbes de l'entorn. 

 

L’esport a l'aire lliure amb barres i exercicis de musculatura ha sigut també sol·licitat a 

través dels pressupostos participatius i sobre la protecció s’explica que es posen 

coixinets com els dels parcs de xiquets, però s'han desgastat, i també s’afig que hi ha 

una normativa amb les mesures perquè es puga ampliar. Es traslladarà la petició a les 

regidories d'Esports i de Serveis Públics. 

 

Es pregunta per si hi ha aparells adaptats per a les persones amb discapacitat i es respon 

que sí que n’hi ha alguns d’adaptats i que també n'hi ha al Termet. 

  

7. PROPOSTA PRESENTADA PER ACUDIM DE PETICIÓ D'UNA SOLUCIÓ 

PER AL TRASLLAT DE PERSONES AMB DISCAPACITAT O MAJORS AMB 

TAXI ADAPTAT I DE MANTENIMENT DE LA RAMPA DE L'AUTOBÚS PER 

AL SEU BON SERVEI 

 



Es felicita a l'Ajuntament per la seua labor i sensibilitat pel transport adaptat per al 

trasllat de les persones usuàries de la Fundació Ateneu al centre ocupacional, al Col·legi 

d'Educació Especial La Panderola, a l'Associació Síndrome de Down i per la provisió 

d'un vehicle adaptat per al Centre de Dia Molí la Vila, però que també es necessita una 

solució per al trasllat de persones amb discapacitat i persones majors que queden 

excloses dels convenis esmentats i que es considera que és una injustícia que les 

persones amb discapacitat i mobilitat reduïda hagen de pagar 15 € per a anar a l'Hospital 

de la Plana i 20 € per un trasllat en taxi adaptat a Castelló de la Plana i que aquest taxi 

haja de venir d'una altra localitat, quan la llicència d'aqueix taxi adaptat és de Vila-real i 

es pregunta què ha passat amb la llicència. 

 

S’exposa també una queixa sobre els retrets del conductor de l'autobús que ha de 

manipular la rampa ja que no funciona correctament per no realitzar-se cap 

manteniment. 

  

Es proposa que es tinga en compte la petició i que s'incloga, si fora necessari, en l'ordre 

del dia del Ple per a poder donar solució a aquesta manca i necessitat sol·licitades pel 

col·lectiu de persones amb discapacitat i persones majors amb mobilitat reduïda. 

 

S’explica que la llicència va tota en un mateix pack per a agafar per 20 € l'autobús i val 

igual es vinga d'on es vinga (Orpesa, Vila-real…), però que es pot mirar de rebaixar-la, 

ja que el preu no hauria de ser el mateix segons on s’agafe. També es lamenta el 

problema del conductor i es facilita el contacte per a fer les queixes quan això passe; és 

el contacte al qual ella mateixa va telefonar, que cobreix la ruta entre Vila-real i Castelló 

de la Plana, de la Hicid i Mediterráneo; es van manifestar afectats i van demanar 

disculpes. 

 

De nou s'explica que l'autobús deixa les persones usuàries fora de la vorera i així no 

poden baixar perquè la rampa està desviada i poden caure i, encara que hi haja 

disculpes, no valen perquè ja fa temps que passa això. Afig que la normativa europea 

diu que tot ha de ser adaptat, sobretot el transport, i que s'ha intentat contactar amb 

Serveis Socials per a explicar el cas d'un ancià de 92 anys amb una filla amb 

discapacitat i sembla penós que no es puga ajudar aquestes persones i que després de 

molts anys només es tinguen dues ambulàncies per a poder anar amb cadira de rodes 

quan la normativa diu que han d'estar adaptats i es demana per això l'atenció de Serveis 

Socials i també arreglar un autobús que va aconseguir Acudim i no es gasta. 

 

Es contactarà amb el regidor de Serveis Socials per a concertar una reunió amb ell i 

s'estarà també per a fer un seguiment.  

 

Es proposa que s'estudie l'ús de dos autobusos municipals aturats en el pàrquing 

municipal, ja que s’ha conegut la seua existència pel coneixement d'un avançament de 

3.000 € per a la ITV. Que no sembla mala idea que es pague més segons el trajecte però 

que, vistes les dificultats que es tenen per ser abans la llicència municipal i ara no i estar 

la base a Castelló de la Plana, es poden adaptar aquests autobusos per a tenir 

competència sobre transport públic i ser un pseudotaxi adaptat municipal per als majors 

que necessiten ajuda i per a anar al Termet a l'estiu. 

 

En relació amb aquest assumpte, es planteja el problema dels conductors, ja que s'han 

jubilat els que hi havia. 

 

Es contesta que es pot traure una licitació amb unes bases de concurrència competitiva 

perquè l'Ajuntament no pot supeditar un servei a si una persona s'ha jubilat, està malalta 



o ha faltat, que es pot contractar per obra o servei i que l'important és donar servei com 

més prompte millor perquè els autobusos estan des de l'any 2010 i no s'han tocat. 

 

Es considera que es pot tenir en compte aquesta proposta i fer un seguiment per a 

rescatar els autobusos i quan es tinga alguna notícia sobre aquest tema s'informarà i 

traslladarà el que corresponga. 

 

Sobre la solució que es planteja, es preguntarà si l'Ajuntament pot dur a terme alguna 

contractació i, encara que no es puga en aquest moment, sí que es pot estudiar com 

donar-li solució. 

 

S'exposa que es tinga en compte per les associacions de veïns que quan organitzen 

viatges també tinguen present acompanyar aquesta gent gran perquè no tenen ni família 

i de vegades no es pensa en elles ni en el fet que també se'ls pot fer felices amb una 

vellesa activa, encara que estiguen en una cadira de rodes.  

 

Se solucionarà el problema dels autobusos perquè no siga un handicap en qualsevol 

activitat, tal com es van donar instruccions sobre aquest tema en el sopar de veïns de les 

festes patronals. 

 

Es torna a reiterar que els presidents de les associacions de veïns tinguen en compte tot 

això quan apunten persones interessades per a excursions o sopars de veïns, per 

exemple. 

 

8. PROPOSTA DE L’AV CERVANTES DE POSAR LAVABOS PORTÀTILS 

ALS PARCS PER ALS XIQUETS I XIQUETES 

 

Se sol·licita posar lavabos portàtils als parcs a fi d'evitar que les mares i pares es vegen 

en la necessitat de fer que els seus fills i filles orinen en els arbres i que després ens 

sorprenguem quan els mateixos xics o xiques, ja adolescents o joves, acaben orinant 

pels carrers qualsevol vesprada o nit de festa. 

 

Aquesta conducta comporta la deterioració dels parcs, però això fan molta falta els 

lavabos portàtils per als xiquets, i si també són per a majors, encara millor. 

 

Es traslladarà la petició i es farà l’estudi pressupostari. El major inconvenient que es 

planteja sobre aquest tema són les possibles queixes per les olors dels Poly Klyn mòbils 

si no hi ha un canal per on es puga desguassar. Per part de Sanitat no existeix 

inconvenient ni tampoc per part de la Policia Local, així que es trasllada, encara que 

s'allargue el tema, i es farà un seguiment des de la Regidoria. 

 

Es planteja la possibilitat de realitzar-se d'obra i s'explica que és per rapidesa però que 

es pot mirar, encara que li han dit portàtils com a primera opció, es traslladarà i es farà 

el que es crega més convenient sobretot perquè els Poly Klyn porten el líquid 

desinfectant incorporat.  

 

9. PROPOSTA DE L’AV CERVANTES DE FER CAMPANYES DE 

CONSCIENCIACIÓ I SENSIBILITZACIÓ DE LA NORMATIVA QUE S'HA DE 

COMPLIR 

 

S’explica que mitjançant aquesta proposta, lligada a la del punt anterior, es demana fer 

campanyes de conscienciació en col·legis, instituts, amb panells informatius, en 

esdeveniments esportius, centres de jubilats, TV4…, sobre la normativa de convivència 



que ha de complir tota la ciutadania i que aquestes campanyes de sensibilització puguen 

reforçar-se en els seus inicis per la Policia Local informant mentre patrullen.  

 

Segons han informat des de la Policia Local (Tàfol), es poden fer campanyes sobre 

l'Ordenança de convivència ciutadana a les cases de barri i les poden demanar tant per 

mitjà de la Regidoria com directament a la Policia i hi aniran. 

 

10. PROPOSTA DE L’AV CERVANTES DE CANVI DE MOBILIARI URBÀ 

DETERIORAT I DE NETEJA DEL QUE ESTIGA BRUT 

 

S'exposa la proposta de canviar mobiliari urbà deteriorat o de netejar el que, sense estar 

trencat, estiga brut, amb la finalitat de millorar la situació de brutícia dels espais públics 

perquè la gent puga estar més a gust. 

 

S'explica que trencar els béns públics és delicte segons l'Ordenança de convivència 

ciutadana i es detalla l'import de les multes que comporta i se suggereix que quan es 

detecte alguna cosa es faça fotografia i s’envie a Participació Ciutadana o a la Policia, 

això és, que s’aprofite la facilitat que es té amb les noves tecnologies (TIC). També és 

important que es facen campanyes des de casa i l'escola, a més d'en les institucions, 

administració i cases de barri. En tot cas, el primer que s'ha de fer és contactar amb 

l’SPV o amb la Policia Local. 

 

11. PROPOSTA DE L’AV CERVANTES DE FER DIFUSIÓ DE LES NORMES 

BÀSIQUES PER A PERSONES QUE TRAGUEN A PASSEJAR GOSSOS I DE 

SANCIÓ PER INCOMPLIMENT D'AQUESTES 

 

Es demana fer difusió de les normes bàsiques per a les persones que trauen a passejar el 

gos i també sancionar per l'incompliment d'aquestes.  

 

Aquesta proposta, igual que algunes de les propostes presentades en els punts anteriors, 

suposa un cost econòmic però s'opina que establir un pla de millora és només qüestió de 

voluntat i de prioritzar aquells aspectes que poden fer de Vila-real una ciutat millor a fi 

que es puga aconseguir entre tots i totes una ciutat més neta. 

 

Es concertarà una reunió amb la Regidoria de Sanitat per a tractar sobre el tema i veure 

com encarar-lo, i amb els responsables de Contractació per a arribar a una solució i com 

resoldre el problema i que el que una vegada es va estudiar per a un cens d'ADN resulta 

molt elevat. 

 

Se sol·licita que s'encomane més seguiment a la Policia de Barri, sobretot per la zona de 

la séquia, i que es realitze més vigilància a peu circulant en les hores en les quals se sol 

traure els animals. 

 

Aquesta proposta es transmetrà perquè s'amplien les patrulles i es potencien en les zones 

que els veïns indiquen més necessàries com en aquest cas que es trasllada (Cervantes i 

piscina) i, si algú en coneix d’altres, que es faça arribar per a poder passar-ho. 

 

Se sol·licita solució per al problema generat per l'orina dels gossos en la base dels fanals 

i en els arbres que es moren. 

 

S'explica que la Regidoria de Serveis Públics està fent estudis per a contractar fanals 

que no es deterioren per aquesta causa i també s’estudia l'aplicació d'un nou material 

protector de la corrosió per orina en els fanals; a més, es demanarà informació quant al 

material i la ubicació dels fanals per a informar en el pròxim Consell. 



 

12. PROPOSTA DE L'ASSOCIACIÓ CULTURAL SOCARRATS PER A LA 

VIGILÀNCIA DE L'ÚS CORRECTE DE LA TOPONÍMIA A VILA-REAL 

 

S'explica que és obligació dels ajuntaments vetlar per la correcta denominació de la 

toponímia menor del seu territori, com són els noms de les vies urbanes, camins, 

elements arquitectònics singulars, elements del territori, etc., i per a aquestes tasques 

l'Administració pot demanar assessorament a l'Acadèmia Valenciana de la Llengua. 

 

S'observa amb freqüència incorreccions com en el nom del Centre d'Especialitats Verge 

de Gràcia, ja que la nostra llengua no usa Verge sinó Mare de Déu per a referir-se a 

Maria. 

 

Es proposa que l'Ajuntament actue perquè es corregisca la retolació d'aquells espais 

públics que no estan ben retolats i assumisca una tasca normalitzadora i pedagògica 

perquè es faça un ús correcte de la toponímia des de totes les institucions (Estat, 

Generalitat, associacions…), a fi de garantir així el respecte a la tradició cultural del 

nostre poble. 

 

S'agraeix la proposta i es comunica un número de telèfon mòbil (606395976) habilitat al 

qual es pot fer arribar un nom incorrecte quan es detecte (Whatsapp amb foto) i quan 

arribe s'enviarà signat pel regidor a la institució que corresponga per a la seua correcció. 

 

S’explica també que segons les últimes notícies aparegudes en premsa referides a 

toponímia i onomàstica, el mateix director de Política Lingüística es va comprometre a 

la correcta aplicació de la legislació de 2 juny de 2017, del Consell, de denominació 

dels municipis, i de les de patrimoni, 14/2003, de 10 d'abril, i toponímia, Nomenclàtor 

toponímic de l'any 2010. 

 

El treball de revisió que es fa des de la Regidoria de Normalització Lingüística de 

l'Ajuntament és exhaustiu encara que no es veja i posa com a exemple el llibre de 

botànica que s'ha fet i es transmet una imatge de serietat en aquest servei i de nou 

demana que tot allò incorrecte li ho facen arribar i es farà la correcció. 

 

13. PRECS I PREGUNTES 

 

Es formula petició relativa a l'acte de jura de bandera en el qual va haver-hi problemes 

per la presència de grups violents d'extrema dreta i se sol·licita que, per a altres 

ocasions, la Policia no els deixe participar-hi i els tinga controlats.  

 

Es traslladarà la petició. Es desconeix el que ha ocorregut, però s'ha de tenir en compte 

que la seua presència no és cap delicte. Si hi poden estar, doncs tothom té aquest dret, 

segons diu la normativa europea; si no hi ha cap altercat, la Policia no pot actuar-hi.  

 

Sobre el mateix acte de la jura de bandera, es pregunta si se sap qui l'ha pagat i qui el 

realitza. 

 

Es formula petició en relació amb el punt 11 de l'ordre del dia per a elaborar un cens i 

que hi haja més control, ja que no es netegen els excrements, i donar més responsabilitat 

sobre això a la Policia. 

 

S'explica que no es pot anar amb el gos si no està en el cens sanitari segons l'article que 

ho regula en l'Ordenança que es llig. 

 



S'opina que es posen poques multes i que no se’n paga quasi cap sobre aquest assumpte 

i es manifesta que es mirarà de fer un estudi de camp sobretot això. 


